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§ 1 Dnr 3 
 

Justering av protokoll 

Servicenämndens arbetsutskotts beslut 
Servicenämnden utser Kaj-Mikael Petersson (KD) till att justera dagens 
protokoll. 
 
Bakgrund 
Servicenämnden ska besluta vem som utöver ordförande ska justera 
nämndens protokoll. 
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§ 2 Dnr 2023-00038 
 

Beslut om medborgarförslag om barnvänlig mat i 
skolan 

Servicenämndens arbetsutskotts förslag 
Medborgarförslaget avslås då ett genomförande kommer: 

- Försvåra att leva upp till gällande näringsrekommendationer och  
därmed till Skollagens krav på näringsriktiga måltider. 

- Försvåra att främja goda matvanor hos barn och unga vilket i  
förlängningen kan leda till sämre hälsa hos enskilda och en 
försämrad folkhälsa. 

- Kräva investeringar och lokalanpassningar på flertalet skolor då 
dagens serveringslinjer inte är anpassade för att kunna servera 
tre rätter. 

 
Reservation 
Kaj-Mikael Petersson (KD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
eget yrkande och lämnar följande skriftliga reservation: 
 
Att våra elever ska kunna ges goda förutsättningar för att tillgodogöra 
sig sin skoldag är oerhört viktigt, att ha ork och energi för att klara hela 
skoldagen är en av grundförutsättningarna. Därför vill vi pröva 
ytterligare möjligheter för att kunna ge Växjö kommuns elever mer 
måltidsval. 
 
Det finns flera goda exempel på kommunala och privata skolor som har 
infört en rätt som alltid finns som måltidsval för att fler ska kunna äta sig 
mätta på sin skollunch. Det har också kunnat bli ett alternativ till 
anpassad kost.  
 
Att se över eventuella kostnader för att pröva detta och förslag på 
lämpligt utförande för att ändå kunna ge en rik och omväxlande kost 
vore önskvärt för att kunna ge ett gott beslutsunderlag i något som 
dagligen engagerar många, både elever och föräldrar. 
 
Bakgrund 
En skolklass på Torparskolan har lämnat in ett medborgarförslag med  
rubriken Barnvänlig mat i skolan. I förslaget föreslås att ”utöver de 
vanliga rätterna kunde eleverna varje dag äta t.ex. köttbullar och 
makaroner eller chicken nuggets”. 
 
I förslaget framgår att eleverna blivit inspirerade av ett inslag i Lilla  
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Aktuellt i september. Inslaget handlar om Bollnäs kommun där man  
sedan höstterminens start som ett försök på fyra skolor serverar  
köttbullar och makaroner varje dag. Bakgrunden till försöket i Bollnäs  
var att minska behovet av anpassad kost. Försöket har inte hunnit  
utvärderats. 
 
Beslutsunderlag 
I en skrivelsen, den 5 november 2023, redogör förvaltningschefen för 
ärendet. Av skrivelsen framgår bland annat hur Växjö kommun arbetar 
med sexveckorsmenyer för förskola och skola, där menyerna anpassas 
bland annat efter säsong och högtider men hänsyn tas även till 
livsmedelspriser.  
 
I skollagen står det att eleverna i grundskolan ska erbjudas 
näringsriktiga och kostnadsfria måltider. I förarbetena till står också att 
måltiderna ska vara varierade. Utgångspunten vid bedömning av vad 
som är en näringsriktig måltid är de svenska 
näringsrekommendationerna.  
 
Utöver statliga beslut ska måltidsorganisationen följa de kommunala  
beslut som fattats. Förutom att ta ansvar för att hålla budget ska hänsyn  
också tas till kommunfullmäktiges beslut om hållbarhetsprogrammet  
Hållbara Växjö 2030 och kommunstyrelsens beslut om Mat och  
måltidsplan som tar sin utgångspunkt i hållbarhetsprogrammet. 
Det handlar om elevers delaktighet men också om näringsriktig, vällagad  
och hälsofrämjande kost, om att minska matkonsumtionens  
klimatpåverkan och minskat matsvinn. 
 
Det görs en mängd insatser för att göra elever delaktiga. Förutom  
elevens val var tredje vecka ska det finnas matråd på alla skolor. Det  
pågår ett samverkansprojekt med utbildningsförvaltningen för att  
utveckla hela arbetet kring måltiden, inte bara maten. I det ligger också  
den pedagogiska måltiden. Sedan 2021 görs årligen en  
enkätundersökning tillsammans med utbildningsförvaltningen där  
frågor bland annat ställs kring maten. 
 
Enkätsvaren visar på en ökad nöjdhet hos alla åldersgrupper. Nöjdheten  
är som högst hos yngre elever, lägst hos åk 7-9 för att sedan återhämta  
sig på gymnasiet. 
 

- Tjänsteskrivelse om medborgarförslag om barnvänlig mat i 
skolan, 2023-11-05 
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Yrkanden 
Kaj-Mikael Petersson (KD) med instämmande av Johnny Lindman (M): 
Uppdra åt förvaltningen att återkomma med eventuella kostnader för att 
genomföra försök med en tredje, barnvänlig portion, förslag på lämplig 
utförande och lämpliga skolor. 
 
Pernilla Ramström (V) med instämmande av Kjell Olsson (S): Bifall till 
ordförandes förslag till beslut.  
 
Beslutsordning 
Ordförande Arijeta Reci (S) ställer yrkandena mot varandra och  
konstaterar att arbetsutskottet beslutar enligt ordförandes förslag till  
beslut. 
 
Omröstning begärs. 
 
Arbetsutskottet godkänner följande omröstningsordning: 
Ja för att rösta på ordförandes förslag till beslut. 
Nej för att rösta på Kaj-Mikael Peterssons yrkande 
 
Omröstningsresultat 
Arbetsutskottet beslutar enligt ordförandes förslag till beslut med tre  
röster mot två röster för Kaj-Mikael Peterssons yrkande. 
 
Ledamöter Ja Nej Avstår 
Pernilla Ramström (V) Ja   
Kaj-Mikael Petersson (KD)  Nej  
Kjell Olsson (S) Ja   
Johnny Lindman (M)  Nej  
Arijeta Reci (S), ordf. Ja   
Totalt 3 2  
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§ 3 Dnr 2023-00045 
 

Beslut om medborgarförslag om barnanpassad 
skolmat 

Servicenämndens arbetsutskotts förslag 
Medborgarförslaget avslås då ett genomförande kommer: 

- Försvåra att leva upp till gällande näringsrekommendationer och  
därmed till Skollagens krav på näringsriktiga måltider. 

- Försvåra att främja goda matvanor hos barn och unga vilket i  
förlängningen kan leda till sämre hälsa hos enskilda och en 
försämrad folkhälsa. 

- Kräva investeringar och lokalanpassningar på flertalet skolor då 
dagens serveringslinjer inte är anpassade för att kunna servera 
tre rätter. 

Reservation 

Kaj-Mikael Petersson (KD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
eget yrkande och lämnar följande skriftliga reservation: 
 
Att våra elever ska kunna ges goda förutsättningar för att tillgodogöra 
sig sin skoldag är oerhört viktigt, att ha ork och energi för att klara hela 
skoldagen är en av grundförutsättningarna. Därför vill vi pröva 
ytterligare möjligheter för att kunna ge Växjö kommuns elever mer 
måltidsval. 
 
Det finns flera goda exempel på kommunala och privata skolor som har 
infört en rätt som alltid finns som måltidsval för att fler ska kunna äta sig 
mätta på sin skollunch. Det har också kunnat bli ett alternativ till 
anpassad kost.  
 
Att se över eventuella kostnader för att pröva detta och förslag på 
lämpligt utförande för att ändå kunna ge en rik och omväxlande kost 
vore önskvärt för att kunna ge ett gott beslutsunderlag i något som 
dagligen engagerar många, både elever och föräldrar. 
 
Bakgrund 
I ett medborgarförslag med rubriken Godare, barnanpassad skolmat 
föreslås att Växjö kommun inför en fast veckomeny med följande rätter: 
Måndag: Panerad fisk, potatis, kall sås och ärtor 
Tisdag: Köttbullar med makaroner och ketchup 
Onsdag: Spagetti och köttfärssås med ketchup 
Torsdag: Chicken nuggets med stekt potatis och ketchup 



 Sammanträdesprotokoll 
Servicenämndens 
arbetsutskott 
2024-01-09 

 

   

 

Ordförandes signatur Justerares signatur Utdragsbestyrkande  

   8 (18) 

 

Fredag: Tacos med tortillabröd och tacofärs gjord på köttfärs. 
 
”På veckomenyn kan det finnas ytterligare en rätt med något nytt för  
barnen som vill testa det samt även vegetariskt alternativ. Varje dag ska  
det också finnas en salladsbar där grönsaker serveras var för sig och inte  
är blandade i salladsröror.” 
 
Beslutsunderlag 
I en skrivelsen, den 5 november 2023, redogör förvaltningschefen för 
ärendet. Av skrivelsen framgår bland annat hur Växjö kommun arbetar 
med sexveckorsmenyer för förskola och skola, där menyerna anpassas 
bland annat efter säsong och högtider men hänsyn tas även till 
livsmedelspriser.  
 
I skollagen står det att eleverna i grundskolan ska erbjudas 
näringsriktiga och kostnadsfria måltider. I förarbetena till står också att 
måltiderna ska vara varierade. Utgångspunten vid bedömning av vad 
som är en näringsriktig måltid är de svenska 
näringsrekommendationerna.  
 
Utöver statliga beslut ska måltidsorganisationen följa de kommunala  
beslut som fattats. Förutom att ta ansvar för att hålla budget ska hänsyn  
också tas till kommunfullmäktiges beslut om hållbarhetsprogrammet  
Hållbara Växjö 2030 och kommunstyrelsens beslut om Mat och  
måltidsplan som tar sin utgångspunkt i hållbarhetsprogrammet. 
Det handlar om elevers delaktighet men också om näringsriktig, vällagad  
och hälsofrämjande kost, om att minska matkonsumtionens  
klimatpåverkan och minskat matsvinn. 
 
Det görs en mängd insatser för att göra elever delaktiga. Förutom  
elevens val var tredje vecka ska det finnas matråd på alla skolor. Det  
pågår ett samverkansprojekt med utbildningsförvaltningen för att  
utveckla hela arbetet kring måltiden, inte bara maten. I det ligger också  
den pedagogiska måltiden. Sedan 2021 görs årligen en  
enkätundersökning tillsammans med utbildningsförvaltningen där  
frågor bland annat ställs kring maten. 
 
Enkätsvaren visar på en ökad nöjdhet hos alla åldersgrupper. Nöjdheten  
är som högst hos yngre elever, lägst hos åk 7-9 för att sedan återhämta  
sig på gymnasiet. 
 

- Tjänsteskrivelse om medborgarförslag om barnanpassad skolmat, 
2023-11-05 
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Yrkanden 
Kaj-Mikael Petersson (KD): Uppdra åt förvaltningen att återkomma med 
eventuella kostnader för att genomföra försök med en tredje, barnvänlig 
portion, förslag på lämplig utförande och lämpliga skolor. 
 
Kjell Olsson (S): Bifall till ordförandes förslag till beslut. 
 
Beslutsordning 
Ordförande Arijeta Reci (S) ställer yrkandena mot varandra och  
konstaterar att arbetsutskottet beslutar enligt ordförandes förslag till  
beslut. 
 
Omröstning begärs. 
 
Arbetsutskottet godkänner följande omröstningsordning: 
Ja för att rösta på ordförandes förslag till beslut. 
Nej för att rösta på Kaj-Mikael Peterssons yrkande 
 
Omröstningsresultat 
Arbetsutskottet beslutar enligt ordförandes förslag till beslut med tre  
röster mot en röst för Kaj-Mikael Peterssons yrkande. 
 
Ledamöter Ja Nej Avstår 
Pernilla Ramström (V) Ja   
Kaj-Mikael Petersson (KD)  Nej  
Kjell Olsson (S) Ja   
Johnny Lindman (M)   Avstår 
Arijeta Reci (S), ordf. Ja   
Totalt 3 1 1 
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§ 4 Dnr 38 
 

Information till arbetsutskottet från ordförande, 
förvaltningschef och avdelningschefer 

Servicenämndens arbetsutskotts beslut 
Arbetsutskottet noterar informationen i protokollet. 
 
Bakgrund 
Ola Hammarström, förvaltningschef, informerar om arbetet med 
internbudget 2024 som kommer att beslutas i nämnd under februari.  
 
Anna Lorentzson, verksamhetschef måltidsorganisationen, presenterar 
resultat från enkäter om kundnöjdhet inom skola och omsorg. Enkäten 
som berör skolan skickas ut av utbildningsförvaltningen, där 
måltidsorganisationen har ett antal frågor som berör skolmaten. Av 
resultaten framgår bland annat att det skett en ökning i andelen som ger 
skolmaten ett godkänt helhetsbetyg. Störst ökning har skett i klass 7 till 
9 från år 2021 till år 2023, med en ökning på 16 procentenheter. Enkäten 
inom omsorgen skickas ut av Socialstyrelsen, och även där kan man se 
en ökning från 68 procent år 2018 till 77 procent år 2023 gällande 
nöjdhet med smak på maten. 
 
Anna Lorentzson informerar även om måltidsorganisationens lyckade 
svinnkök som anordnades under Musikhjälpen. Svinnköket gick ut på att 
man kunde beställa mat gjord av svinn från olika restauranger och 
företag, sedan fick man betala valfri summa för maten.  
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§ 5 Dnr 2023-00031 
 

Uppföljning av uppdrag att öka inköp av svenska 
livsmedel 

Servicenämndens arbetsutskotts beslut 
Arbetsutskottet noterar informationen i protokollet. 
 
Bakgrund 
Anna Lorentzson, verksamhetschef måltidsorganisationen, informerar 
om hur det går för måltidsorganisationen utifrån målsättning om att öka 
inköp av svenska livsmedelsprodukter till 60 procent över två års tid, 
som beslutades i servicenämnden i september 2023. Generellt kan man 
se en ökning av inköp av svenska livsmedel från 2022 till slutet av 2023, 
även om månad till månad kan variera något. Det är viktigt att definiera 
vad man menar när man pratar om svenska livsmedel, råvara och/eller 
produktion, och på vilket sätt man mäter det, antingen i volym eller 
kronor. 
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§ 6 Dnr 2023-00042 
 

Intern kontroll: Uppföljning granskningar 2023 samt 
uppföljning av 2022 års oavslutade åtgärder för 
servicenämnden 

Servicenämndens arbetsutskotts förslag 
Servicenämnden godkänner uppföljning av intern kontroll 2023. 
 
Bakgrund 
Resultatet av uppföljningen av den interna kontrollen ska med  
utgångspunkt från antagen intern kontrollplan rapporteras till nämnd  
eller styrelse.  
 
Beslutsunderlag 
Ola Hammarström, förvaltningschef, informerar om ärendet vid dagens 
sammanträde och i en skrivelse, den 21 december 2023. Av skrivelsen 
framgår att en granskning har genomförts under 2023, granskning av de 
rutiner som finns kring samordning av lokaler. Inga granskningar 
genomfördes under 2022 då nämnden bildades först i början av 2023, 
och därför finns inte heller några åtgärder från 2023 att följa upp. Den 
sammantagna bedömningen är att det interna kontrollarbetet fungerar 
väl. 
 

- Tjänsteskrivelse Uppföljning intern kontroll 2023, 
Servicenämnden, 2023-12-21 

- Uppföljning intern kontroll 2023, Servicenämnden, 2023-12-21 
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§ 7 Dnr 2023-00041 
 

Plan för intern kontroll 2024 för servicenämnden 

Servicenämndens arbetsutskotts förslag 
Servicenämnden godkänner den interna kontrollplanen för 2024. 
 
Bakgrund 
Enligt reglemente för intern kontroll ska nämnd eller styrelse varje år  
upprätta en intern kontrollplan. 
 
Beslutsunderlag 
Ola Hammarström, förvaltningschef, informerar om ärendet vid dagens 
sammanträde och i en skrivelse, den 21 december 2023. Av skrivelsen 
framgår bland annat att syftet med granskningarna i den interna 
kontrollplanen är att kontrollera, säkerställa och utvärdera att rutiner 
fungerar och i nästa steg eventuellt vidta förbättringsåtgärder. 
Servicenämndens granskning under 2024 kommer att vara en 
granskning av rutiner för livsmedelshantering. 
 

- Tjänsteskrivelse Intern kontrollplan 2024, Servicenämnden, 
2023-12-21 

- Intern kontrollplan 2024, Servicenämnden, 2023-12-21 
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§ 8 Dnr 2023-00052 
 

Måltidspriser 2024 

Servicenämndens arbetsutskotts förslag 
Servicenämnden beslutar att det interna priset för personallunch 
fastställs till 61 kr/portion för 2024. 
 
Bakgrund 
Kommunen ser årligen över det interna priset för personallunch.  
Kommunen bör inte subventionera måltidskostnader till interna  
matgäster. För att undvika förmånsbeskattning ska det interna priset  
vara minst självkostnadspriset. 
 
Prisjustering till 2024 sker med 7%. Den främsta anledningen är ökade  
livsmedelspriser. Prisjusteringen till 2023 var också 7%. 
 
Beslutsunderlag 

- Måltidspriser 2024 – 2023-12-11 



 Sammanträdesprotokoll 
Servicenämndens 
arbetsutskott 
2024-01-09 

 

   

 

Ordförandes signatur Justerares signatur Utdragsbestyrkande  

   15 (18) 

 

§ 9 Dnr 2023-00032 
 

Lokalprojekt – Åby skola, kök, ombyggnation 

Servicenämndens arbetsutskotts förslag 
Servicenämnden beslutar uppdra åt förvaltningschef att, i samarbete 
med lokalförsörjningsavdelningen och Vöfab, genomföra projektering av 
kök till Åby skola och förskola. 
 
Bakgrund 
Tidigare beslut 
KSAU § 417/2022 
KSAU § 125/2022 
KSAU § 448/2021 
 
Beslutsunderlag 
Joakim Hoffman, projektledare, informerar om ärendet vid dagens 
sammanträdet. 
 
I en skrivelse, den 30 juni 2023, redogör förvaltningschefen för ärendet. 
Av skrivelsen framgår bland annat att i de utredningar som genomförts 
så görs bedömningen för delar av skolbyggnaderna att de inte är 
lämpliga att bygga om. Framför allt med hänvisning till nuvarande 
konstruktion. Målet för projektdelen om köket är att skapa ett 
mottagningskök med en kapacitet på 160 portioner och möjlighet att ta 
emot kyld huvudkomponent. I det projektet ingår också att genomföra 
vissa ändringar i gällandet detaljplan för att säkerställa barnens friyta 
och att skapa en bättre lösning av trafik och godshantering. Samt även 
byggnation av ett nya skollokaler samt omklädningsrum för 
idrottshallen. 
 
Projektet planeras i tre etapper där första etappen med att komplettera  
med ytterligare tillfälliga lokaler för skolverksamheten under hösten  
2024. Därefter i etapp två genomföra byggnation av permanenta lokaler  
med målsättningen att verksamhetsstart i nya lokaler sker till  
vårterminen 2026. Avslutningsvis i etapp tre iordningställs utemiljö och  
trafiklösning. 
 

- Lokalprojekt Åby skola och förskola (kök) – Beslut om 
projektering, 2023-06-30 
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§ 10 Dnr 2023-00053 
 

Lokalprojekt - Ryttargårdens förskola, kök 

Servicenämndens arbetsutskotts förslag 
Servicenämnden beslutar uppdra åt förvaltningschef att, tillsammans 
med Vöfab, starta lokalprojekt för Ryttargårdens förskola. 
 
Bakgrund 
Baserat på ny demografirapport, samt fortsatt beräknad  
befolkningsökning i södra Växjö (Teleborg/Vikaholm) har  
utbildningsförvaltningen gjort bedömningen att en ny förskola i  
området behövs.  
 
Som förslag för placering av ny förskola på Teleborg är platsen för  
tidigare Ryttargårdens förskola. 
 
Ryttargårdens förskola låg på Furutåvägen 7 i Växjö, fastigheten  
Romalyckan 2. Fastighetsägare: Vidingehem.  
 
Den byggnad där förskolan Ryttargården fanns finns kvar, utan  
någon pågående verksamhet i lokalen. Nuvarande byggnad  
uppfördes 1968 och är byggd i ett plan. 2018 drabbades byggnaden  
av en vattenläcka som tillsammans med starten av Vallvikens  
förskola gjorde att Utbildningsförvaltningen beslutade lägga ner  
verksamheten i lokalen. 
 
På förfrågan från Utbildningsförvaltningen har Vöfab genomfört  
en första statusbedömning av befintlig byggnad. Bedömningen är  
att det inte är skäligt att renovera, bygga till eller bygga om då  
nuvarande konstruktion inte klarar av högre belastning eller en  
förändrad planlösning samt tidigare påverkan från vattenläckan. 
 
Beslutsunderlag 
Joakim Hoffman, projektledare, informerar om ärendet vid dagens 
sammanträdet. 
 
I en skrivelse, den 2023, redogör förvaltningschefen för ärendet. Av 
skrivelsen framgår bland annat att utifrån tomtens storlek så har man i 
en förstudie bedömt att det kan vara möjligt att uppföra en ny byggnad i 
mer än ett plan där fastighetens area och ny byggnadsarea skulle kunna 
inrymma som mest 80-100 förskoleplatser. Kommande utredningar får 
visa på mer exakt antal platser vid den nya förskolan. 
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Fastigheten omfattas av pågående planarbete för Teleborgs  
centrum. En förändring av gällande detaljplan för fastigheten  
anses nödvändig för att kunna skapa för verksamheten ändamålsenliga 
lokaler. Projektet kommer därför omfatta även att  
förslag tas fram till en förändring av detaljplan för fastigheten. 
 
I samband med genomförande av projektet återköps fastigheten  
av Vöfab från Vidingehem. 
 

- Lokalprojekt – Ryttargårdens förskola (kök), beslut om 
projektstart, 2023-12-13 



 Sammanträdesprotokoll 
Servicenämndens 
arbetsutskott 
2024-01-09 

 

   

 

Ordförandes signatur Justerares signatur Utdragsbestyrkande  

   18 (18) 

 

§ 11 Dnr 9 
 

Övrigt 

Kaj-Mikael Petersson (KD) frågar om frukten som alla barn ska få varje 
dag på de kommunala skolorna. 
Ola Hammarström, förvaltningschef och Anna Lorentzson, 
verksamhetschef måltidsorganisationen svarar. 
 
Johnny Lindman (M) frågar om påbörjad mätning av svinn när det gäller 
frukten. 
Anna Lorentzson, verksamhetschef måltidsorganisationen svarar. 
 
Erik Persson Timm (L) frågar om hur en mätning kan göras. 
Ola Hammarström, förvaltningschef och Anna Lorentzson, 
verksamhetschef måltidsorganisationen svarar. 
 
Johnny Lindman (M) frågar om man kommer mäta hur stor del av 
frukten som äts upp. 
Anna Lorentzson, verksamhetschef måltidsorganisationen svarar. 
 
Gisele Iskander (S) frågar om man endast kommer att servera äpplen när 
det gäller frukten och isåfall varför, samt frågar även hur det blir för de 
barn som är allergiska mot exempelvis äpplen. 
Anna Lorentzson, verksamhetschef måltidsorganisationen svarar. 
 
Kaj-Mikael Petersson (KD) kommenterar att det är bra att man kan 
använda frukten dagen efter. 
Anna Lorentzson, verksamhetschef måltidsorganisationen svarar. 
 
Erik Persson Timm (L) kommenterar att man borde göra någon form av 
mätning i förhållande till frukten. 
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